
Voorzitter: Timmerman-Buck

Tegenwoordig zijn 49 leden, te
weten:

Van de Beeten, Bemelmans-Videc,
Van den Berg, Bierman-Beukema toe
Water, Van den Broek-Laman Trip,
Van Dalen-Schiphorst, Doek, Dölle,
Van Driel, Dupuis, Eigeman, Essers,
Franken, Van Gennip, De Graaf,
Hamel, Van Heukelum, Jurgens,
Kalsbeek-Schimmelpenninck van der
Oije, Ketting, Kox, Van der Lans, Van
Leeuwen, Leijnse, Lemstra, Van der
Linden, Luijten, Maas-de Brouwer,
Meindertsma, Meulenbelt, Van
Middelkoop, Nap-Borger, Noten, Van
den Oosten, Pastoor, Putters, Van
Raak, Rabbinge, Rosenthal, Schouw,
Slagter-Roukema, Sylvester,
Timmerman-Buck, Vedder-Wubben,
Walsma, Westerveld, Witteman,
Woldring en De Wolff,

en mevrouw Peijs, minister van
Verkeer en Waterstaat, de heren
Brinkhorst, minister van Economi-
sche Zaken, Veerman, minister van
Landbouw, Natuur en Voedsel-
kwaliteit, Van Geel, staatssecretaris
van Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, mevrouw
Schultz van Haegen-Maas Geeste-
ranus, staatssecretaris van Verkeer
en Waterstaat, en mevrouw Van
Gennip, staatssecretaris van
Economische Zaken.
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De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede, dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Schuurman, wegens ziekte, ook
morgen;

Van Thijn en Hoekzema, wegens
bezigheden elders.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: De overige ingeko-
men stukken staan op een lijst, die in
de zaal ter inzage ligt. Op die lijst
heb ik voorstellen gedaan over de
wijze van behandeling. Als aan het
einde van de vergadering daartegen
geen bezwaren zijn ingekomen,
neem ik aan, dat de Kamer zich met
de voorstellen heeft verenigd.

(Deze lijst is opgenomen aan het
einde van deze editie.)

Aan de orde is het beleidsdebat over
de ruimtelijk-economische
ontwikkeling in Nederland.

De voorzitter: Ik heet de ministers
Veerman en Peijs en de staatssecre-
tarissen Van Geel en Van Gennip van
harte welkom. De minister van
Economische Zaken komt later. De
staatssecretaris van Verkeer en
Waterstaat verwachten wij ieder
ogenblik.
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Mevrouw Meindertsma (PvdA):
Voorzover wij hebben kunnen
nagaan, is het de eerste keer dat in
deze Kamer een beleidsdebat wordt
gevoerd met bewindslieden van vier
verschillende ministeries. Dat is
bijzonder. De voorbereiding van dit
beleidsdebat is ook bijzonder te
noemen. Er is een speciale werk-
groep opgericht en er hebben twee
interessante expertmeetings
plaatsgevonden. Verder hebben wij
goede, externe ambtelijke ondersteu-
ning gehad.

Het thema van dit debat is: de
ruimtelijke-economische ontwikkelin-
gen in meerjarige beleidsplannen
vanuit vier verschillende invalshoe-
ken, afkomstig van vier verschillende
departementen. De samenhang
tussen de onderscheiden beleids-
velden is evident. Benadering vanuit
een samenhang kan tot ongekende
ontwikkelingskracht leiden, mits
goed aangestuurd en van goede
instrumenten voorzien. Naarmate de
voorbereidingen vorderden, werd de
stapel nota's, adviezen, rapporten en
commentaren hoger en hoger. Er
ontstond bij mij een sterk verlangen
naar inperking van de vraagstelling
en behandeling van een overzichte-
lijk, verkokerd onderdeeltje van het
grote geheel. Dat overkomt vast veel
beleidsvoorbereiders en beleidsbe-
slissers. Dit begrijpelijke verlangen
naar overzichtelijkheid is echter een
geweldige valkuil om het maken van
keuzes in de afweging van het
geheel aan belangen te ontwijken en
de verantwoordelijkheid te ontlopen.
Ook kwam de vraag bij mij op
hoeveel beleidsambtenaren wel niet
bij de totstandkoming van deze
nota's, commentaren en adviezen
betrokken waren geweest. Ook vroeg
ik mij af of de mensen en partijen die
straks bij de uitvoering van de
plannen betrokken zijn, bij de
vorming van het beleid een rol
hebben gespeeld. Zijn de beleids-
visies wel op hun uitvoerbaarheid
getest? Of zijn er twee werkelijkhe-
den gecreëerd: de werkelijkheid
conform de nota in de binnenkamers
van de departementen en de
werkelijkheid buiten de cirkel van de
opstellers van de nota? Gezien alle
commentaren die zijn geschreven en
de opmerkingen die tijdens onze
meetings zijn gemaakt, kon het
helaas wel eens waar zijn dat er twee
werelden zijn ontstaan. De vraag is
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